
Úvodní slovo 

Co nás čeká v dubnu... Čtěte dál... 

Milí přátelé,
máme před sebou nejvýznamnější křes-
ťanský svátek, oslavu Zmrtvýchvstání 
Ježíše Krista, která připadá na neděli. 
V tento den Ježíš Kristus zvítězil nad smr-
tí, jíž vykoupil hříchy lidstva. Oné zásadní 
neděli předchází tzv. Velikonoční vigilie, 
bohoslužba noci, v níž byl Ježíš Kristus 
vzkříšen.
K  asi nejvíce zažitým zvykům Velikonoc 
patří určitě pomlázka. Šlehání děvčat vr-
bovými proutky má svůj důvod. Symbolic-
ky se jim tak jejich prostřednictvím mělo 
předat mládí, svěžest a ohebnost. Dívky, 
které vyšlehají koledníci, tak budou celý 
rok krásné a zdravé.
Pánové za své úsilí při koledě získáva-
jí malovaná vajíčka. Dnes považujeme 
kraslice za fascinující ukázku šikovnosti 
těch, kdo je zdobí. Proč se vejce začala 
barvit? Před Velikonocemi je nutné držet 
půst v délce čtyřiceti dnů. To neznamená, 
že člověk přestane jíst zcela. Zříct by se 
měl zábavných požitků, masa, mléčných 
výrobků a právě vajec. Očistit je potřeba 
tělo i mysl. Naši předkové zjistili, že uvaře-
ná vejce vydrží déle než čerstvá a aby je 
odlišili, uvařená vajíčka obarvili. A tradice 
byla na světě.
Zajíc je rovněž symbolem Velikonoc. Vy-
chází z legendy o Ostaře. Ta jednou zapo-
mněla na Zemi včas přivést slunce, našla 
umrzlého ptáčka a rozhodla se ho oživit. 
Ovšem ani bohyně mu už nevrátila schop-
nost létat, proto ho proměnila v zajíce.
Každý si užijme Velikonoce po svém, 
máme k tomu i zasloužené 
dny volna, Velikonoční pon-
dělí a Velký pátek, státem 
uznané svátky.

Ivana STŘÍŽOVÁ
vedoucí Vývařovny 
AVE

Byla první vlaštovkou
Před deseti lety byl Charitní dům sv. 
Anežky prvním domovem na Jesenicku 
určený pro lidi s demencí a Alzheimero-
vou chorobou. Oslava tohoto výročí 
proběhne 20. dubna jen komorně. V ten-
týž den však proběhne ve Vidnavě také 
přednáška „Otevřeně o  demenci“, která 
bude vyvrcholením oslav.  
O potřebnosti vzniku služby pro lidi s de-
mencí na Jesenicku mluvily už před deseti 
lety vysoké počty těchto nemocných, kdy 
si rodina nevěděla s péčí rady, a nejbližší 
zařízení bylo v Sobotíně. Tam jsme taky 
zjišťovali první informace, jak má takový 
domov se zvláštním režimem vypadat, co 
bude potřeba udělat, zajistit. A i když se 
brzy ukázalo, že kapacita domova je vzhle-
dem k stále narůstajícímu počtu lidí s de-
mencí nedostačující, byla to první vlaštov-
ka, která ukázala, že to jde. 
Za těch deset let prošel domov svým vývo-
jem. Na začátku jsme se učili novým přístu-
pům, komunikaci s lidmi s demencí a obje-

vovali nové metody a pomůcky. A právě na 
začátky služby i svého působení vzpomí-
ná v zamyšlení na straně 7 první vedoucí 
domova, paní Marie Dobošová. Na stejné 
straně se s námi o své prvotní dojmy ze 
služby, ale i o směřování domova v sou-
časné době podělila také nynější vedoucí, 
paní Monika Buzková.
Zavzpomínat si na začátky a pobavit se 
o současném působení služby budou moci 
také pozvaní hosté 20. dubna v Kavárně 
u Verči ve Vidnavě. Na stejném místě pak 
od 17 hodin proběhne přednáška „Ote-
vřeně o demenci“, kterou nás provede 
paní Lenka Olivová, ředitelka Domova pro 
seniory Tovačov, kde mají také velký do-
mov se zvláštním režimem. Rozhovor s ní 
jsme přinesli v Okénku loni v září. V rámci 
uzavřeného setkání, ale i odpolední před-
nášky mohou návštěvníci zhlédnout také 
malou výstavu fotek z domova naší fotogra-
fky Jany Šubrtové. Určitě si tedy přenášku 
nenechte ujít, budeme se na vás těšit.

● Oslava Velikonoc s barvením vajíček, pletením pomlázek a pečením beránků

● Velká Británie v hledáčku Denního stacionáře Šimon a tradiční beseda o této zemi

● Setkání a přednáška v rámci oslav 10 let Charitního domu sv. Anežky ve Vidnavě

● Domácí zdravotní péče a co dělá – téma besedy v Klubu seniorů Jeseník

● Připomenutí Dne Země zahradničením v Domově pokojného stáří sv. Hedviky

● Velká poklona pečujícím (str. 2)

● Přípravy na Velikonoce (str. 3)

● Rozhovor (str. 5)

● Malé rodinné zařízení (str. 7)

● Duchovní zamyšlení (str. 8)

OKÉNKO
Měsíčník pro zaměstnance, klienty a příznivce Charity Jeseník 4/2023
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Velká poklona pečujícím 

Poutavé vyprávění o Norsku
O své cestě do Norska přišel do Denního stacionáře Šimon v rámci jejich celoroční-
ho projektu povyprávět pan Miroslav Jireš. A nechybělo ani „severské“ pohoštění. 

pacienty jsou i lidé, kterým je poskytová-
na paliativní péče, která se zaměřuje na 
kvalitu života. Na řešení či tišení bolesti 
a dalších příznaků nemoci či obtíží, které 
mohou pacienta trápit. A paliativní péče je 
také součástí hospicové péče, která nastu-
puje v závěrečné fázi nemoci. Vše přede-
psané lékařem, jak několikrát paní Richte-
rová zdůraznila.

Teoretický úvod byl důležitý pro celkový 
obrázek, stejně jako seznámení s tím, jak 
tato služba na Jesenicku funguje a jaký je 
její tým. Pak už ale paní Richterová spus-
tila spíše vyprávění plné krásných příbě-
hů, dobrých rad a občas i úsměvných mo-
mentů, které ve své praxi zažila a zažívá. 
Mluvila o tišení bolesti a aplikaci morfinu, 
o častých dotazech ohledně příjmu teku-
tin a jídla u umírajících. O infuzích, které 
si většinou vyžádá rodina, ale pro umírají-
cího nejsou přínosem. O zatajování infor-
mace, že dotyčný umírá ze strany rodiny i 
umírajícího. A že je potřeba s rodinou hod-
ně mluvit a vše jim vysvětlovat. Uklidňovat 
rodinu a ujišťovat je, že ta péče je vždycky 
dobrá. 
Pro mnohé posluchače byla pak velmi 
obohacující její vlastní zkušenost s dopro-
vázením své tchýně, kdy poznala vše prá-
vě z té druhé strany. A ještě víc se upevnila 
v tom, jak důležití a úžasní jsou pečující, 
a že je potřeba jim to zdůrazňovat. Sama 
k tomu dodala: „My často v té rodině sly-
šíme: ‚Sestřičko, vy jste anděl!‘ Ale já jim 
říkám: ‚To je o vás, vy jste ti andělé!‘ A 
vždycky na konci děkuju rodině, že splnili 
přání svému milovanému, že to ustáli.“
Touto cestou velmi děkujeme Soně Rich-
terové za úžasnou přednášku a její lidský 
přístup. 
Pokud jste přednášku v Jeseníku nestihli, 
nenechte si ji ujít v listopadu v Javorníku.  

Pana Miroslava Jireše oslovila ohledně  
besedy vedoucí stacionáře. Věděla totiž, 
že se svou manželkou procestoval tuto 
zemi během šestnácti dnů na kole. Pan 
Jireš pozvání přijal a ve středu 22. března 
se se všemi ve stacionáři podělil o úžas-
né zážitky z cesty. Vyprávěl o fjordech, 
tyrkysovém jezeru, cestě lodí a třeba i o 
adrenalinovém zážitku na raftech, kdy si 

projeli řeku, která v červenci měla jenom 
2°C. A třeba taky o značení cest: „Prostě 
na hromadě kamení byla červená značka 
a to znamenalo, že cesta je tady,“ podělil 
se o zkušenost. Ukázal spoustu nádher-
ných fotek a všichni byli z jeho vyprávění 
nadšení. Nechybělo ani „severské“ pohoš-
tění – jablka v županu, jídlo, které mají na 
severu rádi, a samozřejmě pendrek.

● V roce 2015 se několik klientů Cha-
ritních domovů setkalo v Bílé Vodě s Ot-
cem biskupem Františkem Václavem 
Lobkowiczem při příležitosti oslavy 30 
let výroby hostií ve firmě Unita.

● V roce 2018 uspořádali v Domově 
pokojného stáří sv. Hedviky malý turnaj ve 
hře petanque. Tři družstva složená vždy 
ze zaměstnance a klienta se u hry dobře 
pobavila, stejně jako všichni přihlížející.

Příprava loučení se zimou
Výrobě Moreny se v týdnu od 20. března 
věnovali klienti v aktivizační dílně Domova 
pokojného stáří sv. Hedviky. Už při vyrábě-
ní se těšili, až ji na konci měsíce obřadně 
spálí a rozloučí se tak se zimou. Chladna  
bylo dost a všichni už vyhlíží sluníčko a 
teplé dny, které budou moci strávit na za-
hradě. Vždyť i tu už začali pomalu připra-
vovat a pak ji zasypal sníh...

Domácí zdravotní péče, domácí hospicová 
péče a paliativní péče. Hned všechny tyto 
tři pojmy uvedla přednášející Soňa Richte-
rová na pravou míru. Sama jako zdravotní 
sestra právě Domácí zdravotní péče po-
skytuje většinu času zdravotní úkony pře-
depsané lékařem v domácnostech klientů. 
Jsou to různé odběry, převazy, ošetření 
bércových vředů, stomií a další. Ale jejími 

Pro někoho je téma umírání těžké a nechce o tom raději nic slyšet. Ti, co se ale chtě-
li dozvědět o možnostech doprovodit svého blízkého doma až do konce jeho dní, 
si přednášku o poskytování domácí hospicové péče na Jesenicku nenechali ujít. 
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Přípravy na Velikonoce

Velikonoce se blíží, což je znát především z výzdoby všech našich středisek. Tu 
budou během dubna ještě dokončovat a pak přijde na řadu pečení beránků nebo 
zajíčků, barvení vajíček, ale třeba i pletení pomlázek pod odborným vedením. 

Oslavit Den Země okopáváním záhonků, osazováním truhlíků nebo jen společným 
posezením venku se rozhodli v Domově pokojného stáří sv. Hedviky. Chtějí tak pro-
budit jejich zahradu a využít pěkné počasí třeba i k oblíbenému opékání špekáčků.
Duben přináší aprílové počasí, ale v Do-
mově pokojného stáří sv. Hedviky doufají 
v krásné dny, které by chtěli využít pro osla-
vu Dne Země. Nebude to sice smýšlením 
o ekologickém přístupu, ale pěkně spoje-
ním přímo se Zemí. Společně s aktivizační 
pracovnicí budou připravovat a probouzet 
zahradu ze zimního spánku, vysazovat do 

truhlíku sazeničky jarních květin, bylinky, ti 
zručnější budou okopávat záhonky. Kdo se 
nepustí do práce, může jen tak odpočívat 
na čerstvém vzduchu a nasávat atmosféru 
probouzejícího se jara, poslouchat švitořící 
ptáčky a vzpomínat na to, když na svých 
zahrádkách započali jarní práce. A třeba 
bude možnost si opéct i špekáček. 

Canisterapie pokračuje
Klienti Domova pokojného stáří sv. Hedviky 
i Charitního domu sv. Anežky si i tento rok 
užívají zvířecích návštěv. Loňský projekt 
přinášel klientům mnoho radosti, a tak se 
v domovech rozhodli oslovit paní Orságovou 
a ve spolupráci pokračovat. V dubnu se tak 
klienti mohou opět těšit na pomazlení s koč-
kou či pejskem třeba přímo v posteli nebo se 
jen nechat bavit jejich dováděním. 

Den Země a probuzení zahrady

Že se blíží čas Velikonoc, poznáte v Do-
mově pokojného stáří sv. Františka už při 
příchodu podle výzdoby. A kdybyste přišli 
ve středu 29. března, tak i podle čichu. Za 
klienty totiž přišly děti ze Základní školy 
Javorník s paní učitelkou Dzubákovou a 
pekli společně linecké cukroví a zdobili 
perníčky. Vše samozřejmě s velikonočními 
motivy. Děti byly báječné, žádný ostych, 

opět poprosili dceru jednoho klienta, aby 
jim přišla ukázat, jak s tatínkem pletou po-
mlázky.
O to, co chystají v Domově pokojného stáří 
sv. Hedviky, se s námi podělila koordiná-
torka péče, paní Vlaďka Koisová: „Na Ve-
likonoce se u nás klienti připravují s před-
stihem. V aktivizační dílně vyrábí různé 
velikonoční ozdoby a dekorace – třeba ze 
skořápek od vajíček, peří a dalších přírod-
ních materiálů, z kterých dokáží vyrobit 
nemožné. Dali se i do sázení jarních sa-
zeniček a tím si připomínají, že jaro už je 
skutečně tady. A určitě se bude i péct. Na 
začátku dubna se pak klienti sejdou v jí-
delně a společně obarví vajíčka. U toho 
zavzpomínáme na dobu, kdy takto barvili 
vajíčka doma, a připomeneme si všechny 
tradice spojené s Velikonocemi.“
S výzdobou začali také v Charitním domě 
sv. Anežky. Vyseli si osení, ale třeba i pše-
nici a čočku. Vyrobili velikonoční hnízda 
ve tvaru vajíček a šikovná kolegyně našila 
velikonoční zajíčky, které s klienty vycpá-
vala a teď jim zdobí okna. Také si napekli 
perníčky a ještě mají v plánu plést tatary. 
Výsev osení proběhl také v Denním staci-
onáři Šimon. Určitě si stihnou upéct i něco 
velikonočního a dobrého. Na Velikonoce 
ale budou doma, takže mrskačku od klien-
tů nezažijí. To na domovech se připravují 
na to, že klienti vyšupají nejen pečovatel-
ky, ale určitě i některé klientky. 

pomáhaly, ukazovaly, nechaly si radit. 
Společná aktivita nadchla úplně všechny 
včetně zaměstnanců. A provoněný domov 
byl přidanou hodnotou. 
Na domově mají v plánu nazdobit také 
nádvoří, jejich studna si o výzdobu prostě 
říká. A samozřejmě se budou barvit vajíč-
ka, péct velikonoční beránek nebo zajíček, 
o tradicích si budou také povídat a letos 

Tohle všechno děláme
Pozvání do Klubu seniorů Jeseník a udělat 
přednášku o Domácí zdravotní péči přijala 
s velkým potěšením vedoucí této služby. 
Vnímá totiž jako velmi důležité, aby o této 
službě věděli především senioři. Vždyť 
často u nich se dělají různá ošetření, pře-
vazy, berou se odběry... Vše je samozřej-
mě na základě indikace lékaře, ale je dob-
ré vědět, že tato služba tady je.   
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čtvrtek 20. dubna 2023 
od 17 hodin

Kavárna u Verči Vidnava

Pečujete o blízkého s demencí a nevíte si 
občas rady? Zveme Vás na přednášku, 
která Vám pomůže lépe pochopit svět lidí 
s tímto onemocněním.

O
tevřeně o

 d
em

enci

foto: dassel, pixabay

Tématem Vás provede Mgr. Lenka Olivová,
 ředitelka Domova pro seniory Tovačov a lektorka Smyslové aktivizace



„Musí mi to dávat smysl,“
říká o náplni pracovního dne Diana Zahradníčková
V Charitě Jeseník je už více než dvacet let. Poznala jsem ji jako vedoucí knihařské 
dílny tehdejších Chráněných dílen. Po jejich uzavření přešla do Domova pokojné-
ho stáří sv. Hedviky, kde si vyzkoušela také práci aktivizační pracovnice. Nakonec 
ji ale osud zavál k lidem s demencí a dnes pracuje jako pečovatelka v Charitním 
domě sv. Anežky. Jaká byla její cesta od chráněných dílen do domova se zvlášt-
ním režimem, co vnímá jako důležité při péči o lidi s demencí, ale třeba i o tom, jak 
odpočívá, jsme si povídaly v našem rozhovoru.

Jak dlouho jsi v Charitě a kde jsi začí-
nala?
Od roku 2001. Začínala jsem v Chráně-
ných dílnách. Nejdřív jsem tam byla jako 
dobrovolník, což bylo vlastně o dva roky 
dříve. V Chráněných dílnách tenkrát byla 
obuvnická a knihařská dílna, ta se dovy-
bavila, a taky se rozšířila šicí dílna. Když 
skončily Chráněné dílny, tak mi nabídli 
místo pečovatelky v Domově pokojného 
stáří sv. Hedviky, ale pak jsem ještě něja-
kou dobu pracovala v Chráněných dílnách, 
protože na ně vyšel projekt.

Když ale dílny definitivně skončily, šla 
jsi už nadobro jako pečovatelka do Do-
mova pokojného stáří sv. Hedviky. Jaký 
byl přestup?
V dílnách jsem dělala také s dospělými 
lidmi s hendikepem, ale pořád byli schop-
ni něco vyrábět, byli šikovní. Na domově 
jsem se najednou setkala s bezmocnými 
lidmi, třeba upoutanými na lůžku, bylo to 
hodně náročné.

Ale ty jsi zúročila to, co jsi uměla z dí-
len, protože jsi pak dělala aktivizační 
pracovnici.
Ano, tehdejší vedoucí Michaela Hutníko-
vá se nás zeptala, kdo má zájem to dělat 
místo Drahušky (bývalá aktivizační pra-
covnice, která si dodělala vzdělání pro po-
zici sociální pracovnice – pozn. red.). Byly 
jsme tenkrát dvě, moc velký zájem nebyl, 
protože za to bylo míň peněz. Ale já jsem 
věděla, že z chráněných dílen přesunuly 
všechny ty pomůcky a stroje do aktivizač-
ní dílny a že bych je mohla používat. Tak-
že jsem občas vázala diplomky, vyráběla 
jsem krabičky na zakázku. Ale čím dál víc 
to inklinovalo k tomu, co potřebují ti senio-
ři. Co dělali v mládí, co dělali doma, čemu 
se věnovali. Jestli to byly ruční práce nebo 
na zahradě. Pak se dal krásně vytvořit ně-
jaký plán aktivit, co se s nimi dalo dělat.

A to tě bavilo?
Ze začátku. (smích) Pak najednou zjistíš, 
že se to zvrhne v takovou rutinu a říkáš 
si, jestli to takhle bude pořád… Pak už mě 
to nějak nenaplňovalo, přišla jsem si troš-
ku jako robot. Měla jsem pak už pocit, že 

i ti lidi do té dílny chodili, jako by mi byli 
povinováni… Takové „musíme tam jít, pro-
tože..“  I pro ně už to byla taková rutina a 
přišlo mi, že jsou na mě závislí a nechtěli 
kolikrát mezi sebe přijmout někoho nové-
ho.

Takže jsi chtěla změnu?
Ta změna přišla v době, kdy mě pan ve-
doucí povolal do služby, a já jsem zjistila, 
že je to něco nového a není to každý den 
osm hodin stejných… Že to taky není pět 
dní v kuse, ale třeba jeden, dva dny a pak 
volno. A taky jsem zjistila, že to, co jsem 
dělala, můžu zúročit v té individuální akti-
vitě. V dílnách to bylo skupinové, tady je to 
spíš individuální, jsem tam víc s tím kon-
krétním člověkem.

A pak jsi přešla do Charitního domu 
sv. Anežky. Jak jsi zvládla ten přechod, 
přece jen je tam jiná cílová skupina...

Přijde mi, že tam musíš víc pracovat s ži-
votním příběhem člověka, je to hodně 
o pozorování, o komunikaci a spolupráci 
s rodinou. Někdy je smutné, když vidíš, že 
ten člověk je v nějakém životním úseku a 
nepoznává ty své blízké. Pro tu rodinu to 
musí být těžké, vůbec si nedovedu před-
stavit, jak se ta rodina cítí…
Co je podle tebe náročné na službě 
s lidmi s tímto onemocněním?

Najít pro ně tu správnou individuální akti-
vitu. Zakomponovat to do plánu péče, kde 
kromě běžné péče bude i něco, co ten člo-
věk měl rád, rád dělal, něco z jeho životní-
ho příběhu.

Co vnímáš jako důležité při péči?
Být přítomná v tom okamžiku, kdy pečuji 
o toho člověka. Nemyslet na jiné věci. Aby 
bylo jasné, že to dělám, protože to dělat 
chci. Teď chci tady být s tím člověkem a 
opečovat ho, protože nevím, jestli tady tře-
ba zítra bude. 

Víš, já to mám ještě nastavené tak, že mi 
ten můj pracovní den musí dávat smysl. A 
stačí i drobné věci, třeba když se na tebe 
někdo usměje, zareaguje…

Jak ses vyrovnáváš se smrtí klientů?
Smrt mi nevadí, je to přirozené. Já taky 
umřu. Zatím, co jsem zažila, to bylo vět-
šinou takové klidné umírání. Patří to k té 
službě a naučilo mě to, že nemusíš mít ze 
smrti strach. 

Jak odpočíváš?
Hodně mi pomáhaly dovolené v zimě, kdy 
jsme jezdili do světa za sluncem, ale covid 
nám to překazil. Teď jsme si pořídili zahra-
du a už se těšíme na teplo, až tam budeme 
moct být. I když se na té zahradě unavíš, 
vyčistíš si hlavu. A hodně čtu. Taky mám 
vnouče a to jsem tak trošku mezi mlýn-
skými kameny, když si uvědomím, že dřív 
bych byla už v důchodu a mohla se věno-
vat vnoučeti a zahradě.

Co bys popřála Charitnímu domu 
sv. Anežky do dalších let? 
Aby ta péče byla přirozená, jednoduchá a 
měla smysl. A aby byli spokojení pečovate-
lé, protože to se pak odráží na péči.

Děkuji za rozhovor. 
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Diana Zahradníčková 
– medailon
Narodila se v Olomouci, ale hned po vy-
učení se přestěhovala do Vidnavy, kam 
šla za prací. Jedenáct let učila obor 
knihař ve Vidnavě. Více než dvacet let 
pracuje v Charitě Jeseník, kde začínala 
v Chráněných dílnách. Nyní je pečova-
telkou v Charitním domě sv. Anežky. Má 
dvě děti a jedno vnouče. Ráda čte a teď 
si zamilovala také práci na zahradě, kde 
si čistí hlavu. 
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ROK 2023 S CHARITOU JESENÍK
Koledujeme pro Šimona
Tradiční Tříkrálová sbírka proběhla od 1. do 15. ledna 2023. Výtěžek sbírky bude využit na dofinancování 
výstavby nové budovy Denního stacionáře Šimon. Děkujeme za vaše otevřená srdce.

Vystavujeme povedená díla
Vernisáž děl 16. ročníku tříkrálové výtvarné a fotografické soutěže proběhla v pondělí 13. února 2023 
v Divadle Petra Bezruče v Jeseníku. Samotnou výstavu mohli návštěvníci zhlédnout do konce února.

Přednášíme o Domácí hospicové péči
O poskytování Domácí hospicové péče přednášela 16. března od 17 hodin v Hudebním sále Centra 
společných aktivit zdravotní sestra Soňa Richterová. V listopadu pak proběhne přednáška v Javorníku.

Oslavujeme 10 let Charitního domu sv. Anežky
Malá oslava krásného výročí této služby a především přednáška o péči o lidi s demencí – 20. dubna 
2023 v Kavárně u Verči ve Vidnavě. Další přednáška pak bude 5. září 2023 v Javorníku. 

Podporujeme setkávání
Už 4. setkání klientů Charitní pečovatelské služby plánují pracovnice v květnu. Vždyť už se klienti ptali, 
kdy bude zase nějaké příště.

Hrajeme kuželky
Domov pokojného stáří sv. Hedviky uspořádá v červnu svůj tradiční Kuželkový turnaj, na který pozve 
zástupce z okolních domovů. Kdo si letos odveze zlatou kuželku?

Koncert pro stacionář
Benefiční koncert pro Denní stacionář Šimon uspořádají podporovatelé této služby a proběhne v Kapli 
ve čtvrtek 8. června 2023. Přijďte podpořit dobrou věc a ještě si odnést malý kulturní zážitek.

Putujeme do Jeseníku
6. Charitní pouť proběhne v září a tentokrát v Jeseníku. Těšíme se na setkání s vámi!

Otvíráme se veřejnosti
Domov pokojného stáří sv. Františka oslaví v říjnu svátek svého patrona a zve vás na Den otevřených 
dveří. Pokud bude počasí přát, bude to spojeno s malou zahradní slavností.

Přestříháváme pásku
V prosinci slavnostně přestřihneme pásku nové budovy Denního stacionáře Šimon a na toto slavnostní 
otevření vás srdečně zveme! Vždyť i vy jste se zasloužili, že nová budova stojí.
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Z mého pohledu 

Malé rodinné zařízení...

Úspěchem je spokojenost klientů

se, aby mě kolektiv zaměstnanců, klienti a 
jejich rodiny přijaly. Ale jak se časem ukáza-
lo, moje obavy byly zbytečné. Ano, začátek 
byl náročný jako všude v novém zaměstná-
ní, ale kolektiv mě přijal a zaměstnankyně 
se snažily, abych se mezi nimi cítila dobře. 
Vůbec jsem se necítila jako jejich „nadříze-
ná“, ale jako jejich kolegyně. Spolupráce fun-
govala dobře nejen s „mým“ kolektivem, ale 
i s ostatnímu vedoucími ve Vidnavě – s ve-
doucím vedlejšího Domova pokojného stáří 
sv. Hedviky i s vedoucí Vývařovny AVE paní 

Střížovou, za což jsem dodnes vděčná. Za 
podporu a vstřícnost. 
V Charitním domě sv. Anežky byl převážně 
ženský kolektiv, pečovatelky i zdravotní sest-
řičky, jen jeden zdravotní bratr a pan údržbář. 
Té převahy žen jsem se malinko bála, ale 
pořád jsme měli v té době klienty i muže, což 
nám ty ženské energie občas vyrovnávalo. 
Na domově pečovatelky v průběhu každého 
roku absolvovaly spoustu různých školení a 
jednoho dne se rozhodlo, že se více zamě-
říme v péči o naše klienty i v celém chodu 
našeho domova na ucelený koncept Smyslo-
vé aktivizace. Ten učí respektu, úctě a lásce 
v péči o stárnoucího člověka a aktivizaci, kte-
rá je založena na smysluplných činnostech. 
Tento koncept do praxe v České republice při-
vedla Hana Vojtová, která vytvořila autorský 
koncept péče a v roce 2015 založila Institut 
Smyslové aktivizace. Pečovatelky jezdily na 
školení a stáže, skládaly zkoušky v zavádění 
tohoto konceptu u nás na domově. V době 
covidu, omezení a opatření se vše sice na 
nějakou dobu pozastavilo, ale když se opět 
vše vracelo do normálu, pokračujeme v pro-
školování dalších pracovnic. Vize našeho do-
mova je taková, že chceme ve 
Smyslové aktivizaci proškolit 
veškerý personál a koncept 
vzít za svůj.

Ráda využívám nabídky napsat zamyš-
lení k začátkům činnosti Charitního domu 
sv. Anežky ve Vidnavě. Tento domov se 
zvláštním režimem začal poskytovat svou 
pobytovou službu od 1. ledna 2013 klientům 
nad 60 let věku, kteří pro své onemocnění 
(Alzheimerova choroba, stařecká demence) 
nemohli zůstat ve svém domácím prostředí. 
Stal se tak na dlouhou dobu prvním zaříze-
ním tohoto typu v jesenickém okrese. Kapa-
cita zařízení byla a je čtrnáct klientů, a tak 
počet žádostí o umístění převyšoval mož-
nosti uspokojit je v brzké době.
Důvody pro umístění byly zejména nesobě-
stačnost nemocného žít ve svém domácím 
prostředí a nemožnost rodiny nebo příbuz-
ných postarat se o svého blízkého. Ne kaž-
dý je schopen péče o člověka, který trpí po-
ruchou myšlení, paměti a úsudku. Začátky 
nemoci se projevují například zapomínáním, 
zmateností, časovou a místní dezorientací, 
obtížným rozhodováním. Stává se, že ne-
mocný zabloudí ve svém vlastním bytě, má 

Do Charitního domu sv. Anežky jsem nastou-
pila v roce 2016 po paní vedoucí Marii Dobo-
šové, která byla u zrodu domova a odchá-
zela do důchodu. Domov se mi líbil, protože 
působil jako malé rodinné zařízení, kde byla 
příjemná atmosféra a usměvavý kolektiv. Za-
líbila se mi i Vidnava samotná. 
Nastoupit na pozici vedoucí po paní Dobo-
šové byla pro mě velká výzva, protože laťku 
kvality péče a celkově chod domova nasadila 
vysoko. Měla jsem zpočátku spoustu obav, 
abych byla „dobrá“ vedoucí. Obávala jsem 

Deset let Charitního domu sv. Anežky – začátky působení a směřování služby si mů-
žete přečíst na této stránce v zamyšlení první vedoucí Marie Dobošová (Z mého po-
hledu) a na následujícíh řádcích pak od současné vedoucí Moniky Buzkové.

problémy s oblékáním – špatně vrství oděvy, 
má problémy s přípravou jídla, osobní hygi-
enou, chůzí, nepamatuje si, kde si uložil léky 
a peníze, nepoznává své blízké. To může 
vést nemocného až k agresivnímu chování. 
Péče o takto nemocného se stává pro rodi-
nu vyčerpávající a narušuje rodinné vztahy 
i soužití. 
Stala jsem se první vedoucí a sociální pra-
covnicí tohoto zařízení. Přijímala jsem nejen 
nové klienty, ale také nové zaměstnance, 
takže začátek byl velmi náročný. Měla jsem 
velké štěstí. S novými kolegyněmi nás spo-
jovala touha udělat z našeho zařízení něco 
jiného než instituci, něco, co by se podobalo 
opravdu rodinnému prostředí nejen svým 
materiálním vybavením, ale hlavně vztahy. 
V tom nás podporovalo vedení Charity Jese-
ník a také spirituální doprovázení tehdejšího 
děkana Miroslava Kadlece a jeho asistentky 
Marušky Grabarczykové. Vím, že se za nás 
modlili a za naše úmysly obětoval otec dě-
kan mše svaté. 

Marie Dobošová 
první vedoucí  
Charitního domu 
sv. Anežky

V rámci celoživotního vzdělávání jsme pro-
šly různými formami vzdělávacích seminářů 
a poznatky z nich uváděly do praxe (remi-
niscence, validace, bazální stimulace). Ko-
legyně se i po pracovní době zapojovaly do 
aktivit domova a předpěstovávaly pro nás 
sazenice na záhony, upekly cukroví, dopro-
vázely naše uživatele na kulturní akce. Vel-
kou radost však udělaly, když přivedly uká-
zat své děti nebo domácí zvířátka. Největším 
úspěchem pro nás byla, a jistě stále je, spo-
kojenost našich uživatelů a jejich rodin. 
Ráda vzpomínám na roky prožité v tomto 
domově a přeji všem současným zaměst-
nancům v jejich náročné 
práci hodně elánu, trpě-
livosti, laskavosti a Boží 
pomoc.

Monika Buzková
vedoucí Charitního 
domu sv. Anežky
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Duchovní zamyšlení 
Velikonoční naděje
Pánem milovaní čtenáři, protože papež František slavil 10 let, kdy obětavě slouží církvi, 
dovolil bych si nechat promluvit jeho: 

Přemýšlejme o zrnku či semínku, jež padlo do země. Zůstane-li uzavřeno v sobě, nesta-
ne se nic, ale pokud pukne a otevře se, vydá život, vzklíčí, vyroste rostlina, která vydá 
plod. Ježíš přinesl na tento svět novou naději na způsob semínka. Stal se maličkým jako 
pšeničné zrno, opustil svoji nebeskou slávu, aby přišel mezi nás, „padl do země“. To 
však nestačilo. Aby přinesl plody, prožil Ježíš lásku až do dna, nechal se zlomit smrtí, 
jako puká semínko v zemi. Právě tam, v krajním bodě svého ponížení, který je také tím 
nejvznešenějším bodem lásky, vzklíčila naděje.
Naděje se tedy rodí z kříže. Pohleď na kříž, pohleď na Ukřižovaného Krista a dostane 
se ti odtamtud naděje, která už nezmizí a potrvá až do života věčného. A tato naděje 
vzklíčila právě silou lásky, protože láska, která „všemu věří, všecko vydrží“ (1 Kor 13,7), 
láska, která je životem Boha, obnovuje všechno, čeho se dotkne. Ježíš proměnil náš 
hřích v odpuštění tím, že jej vzal na sebe.
Ježíši, s Tebou není nic ztraceno,
Ty jsi má naděje
Drazí bratři a sestry, Ježíš umírá jako pšeničné zrno a dává nám život. On je semenem 
naší naděje. Rozjímejme o Ukřižovaném, o zdroji naděje. Doufat s Ježíšem znamená 
učit se vidět již nyní rostlinu v semínku, život v kříži a ve smrti.
Postavme se doma před kříž, pohleďme na něj a řekněme:
„S Tebou není nic ztraceno.
S Tebou mohu vždycky doufat.
Ty jsi má naděje.“
                                       papež František

Přeji všem pracovníkům Charity, ale i Vám všem čtenářům tuto veli-
konoční naději: „S Tebou Pane, nic není ztraceno, vždy mohu doufat, 
že o mně víš a jsi se mnou.“   

P. Mgr. Stanislav Kotlář 
děkan

Poděkování 

Můžeme se vzdělávat
Výbor dobré vůle – Nadace Olgy Havlové 
podpořila částkou 40 000 Kč projekt Charity 
Jeseník na vzdělávání zdravotních sester i 
pracovníků v sociálních službách v posky-
tování paliativní péče. Moc děkujeme!

Přání 

Podpořit koupí čepice
Víte, že nás můžete podpořit třeba zakou-
pením čepice? Už od roku 2021 nás firma 
Doke Stroke s.r.o. tímto způsobem pod-
poruje. A zájem takto podporovat naši Cha-
ritu roste a nás to těší. Z jejich newsleteru 
jsme se dozvěděli, že v roce 2021, kdy nám 
předali nádhernou částku 10 000 korun, se 
pro podporu Charity Jeseník rozhodlo 400 
kupujících. Další rok už to bylo 15 700 ko-
run, což znamená 628 kusů čepic s bubli-
nou „přispějte“. Moc děkujeme firmě Doke 
Stroke s.r.o. za tuto formu podpory a stejně 
tak všem, co jste si čepici s bublinou „při-
spějte“ koupili nebo koupíte..

Krátce 
Opečovávat je třeba
Mezinárodní den žen proběhl na našich 
domovech podle plánu. Zakončilo ho vět-
šinou společné posezení, ženy dostaly 
kytičky, někde řezanou, někde v květiná-
či jarního posla, kterého pak budou moci 
zasadit na zahradě. Na Domově pokojné-
ho stáří sv. Františka proběhlo dopoledne 
plné péče, kdy si klientky mohly užít masáž 
obličeje i rukou. Touto cestou děkujeme 
Veronice Danilkové a Petře Tomáškové za 
jejich čas a ochotu naše klientky opečovat. 

Toto je den, který učinil Hospodin,
jásejme a radujme se z něho.

Žalm 118,24

Požehnané a radostné
velikonoční svátky
přeje


